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Inleiding

Uit de schriftelijke commentaren van de aan het woord zijnde leden
van de fracties blijkt dat dit wetsvoorstel zoals dit bij Nota van wijziging
is aangepast, brede steun heeft. Een aantal fracties (CDA, PvdA, D'66 en
Groen Links) drongen aan op spoedige inwerkingtreding. Daarentegen
hebben een aantal fracties ook fundamentele opmerkingen geplaatst bij
dit wetsvoorstel. Dit betreft vooral het bij Nota van wijziging nieuw
ingediende artikel 19a, vierde lid, en de wijze waarop de tariefstelling
plaatsvindt. Deze opmerkingen werden geplaatst door de leden van de
PvdA-fractie. Tevens vroegen een aantal fracties (CDA, WD en SGP)
naar de relatie van dit wetsvoorstel met het advies van de Commissie
Onderzoek Financieringsstelsel Waterbeheer (hierna te noemen: de
Commissie).

De opmerkingen zullen door ons worden besproken in het vervolg van
deze Nota.

De relatie met het advies van de Commissie

De leden van de fracties van het CDA en de SGP vroegen wanneer het
standpunt van de regering naar aanleiding van het advies van deze
Commissie komt. Voorts vroegen de leden van deze fracties zich af of er
geen spanning zou kunnen ontstaan tussen dit wetsvoorstel en de
toekomstige financieringsstructuur voor het waterbeheer. De leden van
het CDA en de VVD vroegen naar een reactie van de regering op een
aantal specifieke punten uit het advies van de Commissie. Voorts
vroegen de leden van de PvdA-fractie om een tijdsschema voor de
invoering van de voorstellen van de Commissie en drongen zij aan op een
snelle wettelijke vertaling van de voorstellen van de Commissie, die door
de regering zullen worden overgenomen.

Wij merken hierover het volgende op.

Direct na het verschijnen van het advies van de Commissie heb ik u het
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advies aangeboden bij brief van 31 maart 1992, kenmerk HW/AH
119110. Ik heb toen aangegeven dat het standpunt van de regering over
het advies van deze Commissie u in mei 1992 kon worden aangeboden.
Dit is helaas niet gelukt. Het is wel mogelijk u het regeringsstandpunt
voor de zomer van 1992 aan te bieden. Naar onze mening vertoont het
advies van de Commissie geen spanning met het onderhavige
wetsvoorstel. In het advies van de Commissie wordt gepleit voor een
uitbreiding van de heffingsgrondslagen teneinde tot een meer rechtvaar–
diger kostenverdeling tussen de lozers te komen. In dit verband wordt
ook door de Commissie het belang van dit wetsvoorstel onderstreept. A
contrario zou uitstel dan wel het niet doorvoeren van dit wetsvoorstel tot
de situatie leiden dat tijdelijk dan wel permanent de tarieven voor
zuurstofbindende stoffen extra moeten stijgen om de kosten van het
waterbeheer door het rijk te kunnen dekken. Dit is juist een situatie
waartegen de Commissie stelling neemt in het licht van de na te streven,
meer rechtvaardiger kostenverdeling.

Aangezien het overleg over het regeringsstandpunt niet geheel is
afgerond kan nog geen inzicht worden gegeven in de eventuele nuance–
ringen die de regering bij het advies van de Commissie zal maken. Wij
kunnen derhalve u niet thans een reactie van de regering geven op door
de leden van diverse fracties genoemde aspecten van het advies van de
Commissie.

Met de PvdA-fractie zijn wij van mening dat een snelle invoering van
de over te nemen voorstellen van de Commissie wenselijk is. Naar
verwachting kan dit wetgevingstraject in een aantal (naar verwachting
twee) tranches plaatsvinden. Deze zullen in de periode 1992-1996
worden voorbereid en in procedure worden gebracht. Het streven is in
1996 dit gehele project af te ronden opdat dan het waterbeheer een
adequate en op de praktijk toegesneden financieringsstructuur heeft. Een
verdere versnelling achten wij niet mogelijk in verband met de voorbe–
reiding van wet– en regelgeving en de daarmee samenhangende proce–
dures.

Tariefstelling bij wet

De leden van de CDA-fractie hadden twijfels of in dit wetsvoorstel de
tariefstelling bij Wet niet alsnog kon worden geregeld. De leden van de
PvdA-fractie drongen in dit verband aan op een Nota van wijziging.

Wij merken hierover het volgende op.

De leden van de CDA– en PvdA-fractie merken terecht op dat de tarief–
stelling bij Wet in plaats van bij AMvB behoort plaats te vinden. Het
advies van de Commissie richt zich ook daarop. Sinds 1971 is dit tarief
bij AMvB vastgesteld. Dit heeft als voordeel dat enerzijds via de Raad
van de Waterstaat belanghebbenden advies kunnen geven over de
voorgenomen tariefstelling en anderzijds vroegtijdig duidelijkheid kan
worden geboden aan heffingplichtigen over de hoogte van het tarief. Om
het tarief nu in dit stadium van behandeling van het wetsvoorstel in dit
wetsvoorstel te incorporeren, achten wij een te abrupte breuk met het tot
dusverre gevoerde beleid en een te rigoureuze ingreep in het vruchtbare
overleg met belanghebbenden. Wel zeggen wij toe alles in het werk te
zullen stellen om met ingang van 1994 de tariefstelling bij Wet te
regelen.

Relatie met verbruiksbelastingen en de collectieve lastendruk

De leden van de PvdA-fractie vroegen naar een inhoudelijke reactie op
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hun beschouwing over de gewenste ontwikkeling van de rijksheffing
WVO naar een algemene belasting. De leden van de fractie van Groen
Links wilden van de regering weten of zij hun mening deelt, dat uit de
gevoerde discussie over de verschuiving van Rijksuitkeringsregelingen
naar financiering door regionale waterbeheerders en bedrijven blijkt dat
het cijfer voor de collectieve-lastendruk (CLD) een gebrekkige maatstaf is
voor het meten van de lasten die burgers opgelegd krijgen met het oog
op gemeenschapsvoorzieningen.

Wij merken hierover het volgende op.

De WVO-heffing is een heffing met een bestemmingskarakter. Voor
een eventuele ontwikkeling van dit karakter op termijn in de zin zoals de
leden van de PvdA-fractie aangeven, zijn, mede gelet op de sterke
decentralisatie van de taken inzake de bestrijding van de verontreiniging
van oppervlaktewateren en het beginsel «de vervuiler betaalt», op dit
moment geen concrete plannen.

Sinds het zevende rapport van de Studiegroep Begrotingsruimte
(Staatsuitgeverij 1983) worden tot de collectieve lasten gerekend alle
heffingen met een verplicht karakter zonder dat daar een direct daarmee
samenhangende voorziening tegenover staat. Van een collectieve last is
ook sprake bij een bijdrage ten behoeve van het gebruik van een collec–
tieve voorziening waarvan het gebruik verplicht is. Thans worden tot de
collectieve lasten gerekend de belastingen van het Rijk (exclusief succes–
sierechten) en van de lagere overheden, de premie-ontvangsten van de
sociale fondsen en enkele niet-belastingontvangsten (milieuheffingen en
ten dele de gasbaten). Het CLD-cijfer houdt derhalve geen rekening met
de kosten waarmee burgers en bedrijven, naast het hiervoor genoemde,
ten gevolge van regelgeving worden geconfronteerd. Dat wil evenwel
niet zeggen dat deze zogenaamde verborgen kosten geen aandacht
zouden behoeven. Zij verdienen deze aandacht evenzeer als de
«normale» collectieve uitgaven en lasten. Dit geldt te meer voor kosten
van regelgeving die eenzelfde effect kunnen hebben als collectieve
uitgaven en lasten. Op deze problematiek zal worden ingegaan in een
bijlage van de Miljoenennota 1993 over de omvang, samenstelling en
definitie van de collectieve-lastendruk.

Relatie met de nota De verontreinigingsheffing rijkswateren in
de toekomst

De leden van de PvdA-fractie vroegen om een zo volledig mogelijke
beantwoording van hun vragen in het voorlopig verslag over de tabellen
in de nota «De verontreinigingsheffing rijkswateren in de toekomst» en
de tabellen in dit wetsvoorstel. Voorts stelden deze leden een aantal
vragen over de verschillen tussen beide tabellen.

Wij merken hierover het volgende op.

De tabellen uit de nota «De verontreinigingsheffing rijkswateren in de
toekomst» zijn verouderd en achterhaald. Dit is het gevolg van eerdere
besluitvorming (motie Reitsma/Van der Vaart, vergaderjaar 1990-1991,
21 250, nr. 11), het advies van de Commissie (met name ten aanzien van
de beheerskosten van het rijk die uit de heffingenopbrengst kunnen
worden gefinancierd) en vertraging van maatregelen (herstelmaatregelen
en sanering van waterbodems). Een vergelijking van deze tabellen met de
tabellen in de memorie van antwoord is dus niet goed mogelijk. Om deze
reden is in de memorie van antwoord een nieuw overzicht van uitgaven
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gegeven. Toch worden in het onderstaande zoveel mogelijk de vragen
beantwoord:

- de uitgaven voor uitkeringen zijn afgestemd op het lopende
saneringsprogramma voor zuurstofbindende stoffen en hierbij is rekening
gehouden met alle plannen die met het vooruitzicht van beëindiging van
de betreffende regelmg, inmiddels zijn goedgekeurd c.q. nog moeten
worden goedgekeurd;

- de uitgaven voor schone technologie worden sedert vele jaren
gedaan uit het betreffende begrotmgsartikel (05.15) en dienen ter stimu–
lermg van onderzoek naar maatregelen ter bestrijding van verontreiniging
van oppervlaktewater; dit bedrag wordt tezamen met een financiële
bijdrage die op de begroting van het ministerie van Volkshuisvesting,
Ruimtelijke Ordening en Milieubeheer wordt verantwoord, besteed aan
de financiering van de Stimuleringsregeling Milieutechnologie;

- in eerdergenoemd advies van de Raad van State heeft de Raad
geadviseerd, alvorens wordt besloten tot een verhoging van de doorbere–
kening van beheerskosten uit de heffingenopbrengst, dat eerst een
standpunt van de regering wordt opgesteld ten aanzien van de bekos–
tiging van milieu-uitgaven uit heffingenopbrengsten dan wel anderszins;
derhalve zijn thans de beheerskosten, die uit de heffingenopbrengst
worden gefinancierd, lager dan eertijds was voorzien;

- het kasritme voor bergingslokaties voor vervuilde waterbodems is
aangepast omdat de sanering van waterbodems nog nauwelijks op gang
is gekomen; dit is het gevolg van vertraging in de totstandkoming van de
beleidsMER-grootschalige berginglokaties en in de besluitvormmg
hierover; de uitgaven worden verantwoord op het begrotingsartikel
05.22.

- de uitgaven voor herstelmaatregelen worden verantwoord op het
begrotingsartikel 05.21.

De tariefstelling voor fosfor is aanmerkelijk gewijzigd ten opzichte van
die in de nota «De verontreinigingsheffing rijkswateren in de toekomst»
omdat de uitkeringsregeling is komen te vervallen. Verwacht wordt dat
het tarief voor fosfor in de komende jaren geleidelijk zal stijgen teneinde
ook via differentiatie met het tarief voor zuurstofbindende stoffen, te
komen tot een meer rechtvaardiger kostenverdeling.

De meerjarenraming voor de uitgaven van de opbrengsten van de rijks–
heffingen is als volgt (tabel 1):

1993 1994 1995 1996 1997 1998 1999 2000

UKR

Schone technologie

Beheerskosten

Herstelkosten

71

5

55

11

95

5

48'

16

98

5

48"

16

55

5

48"

16

77

5

48"

16

78

5

48"

16

67

5 5

48" 48"

16 16

Waterbodems
- onderzoek/sanering 6 4 4 4 4 4 4 4
- bergingslokaties 12 38 16 10

Totaal 160 206 187 138 150 151 140 73

"exclusief leges (circa 7 miljoen gulden per jaar)
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Uitgaven uit de opbrengsten van de heffing

De leden van de PvdA-fractie drongen aan op wijziging van artikel 23,
tweede en derde lid in de zin dat uitkerings– en subsidieregelingen bij
AMvB moeten worden geregeld in plaats van bij ministeriële regeling.
Voorts verbonden zij daaraan de vraag of de bedoelde leden slechts van
belang zijn voor de UKR zuurstofbindende stoffen of ook voor andere
uitgaven-categorieën die in tabel 1 van de memorie van antwoord
worden aangegeven. Zij vroegen om een nadere toelichting op de beper–
kingen van artikel 23 en of de heffing niet als een bestemmingsbelasting
moet worden gezien. Tevens vroegen zij op welke artikelen diverse
uitgaven worden gebaseerd en welke uitgaven wel en welke niet uit de
heffing kunnen worden gefinancierd. Daarbij vroegen deze leden zich af
of de inkomsten uit de nieuwe heffingen kunnen worden ingezet voor
uitkeringen die betrekking hebben op saneringsinspanningen die niets
met de belaste stoffen van doen hebben.

Wij merken hierover het volgende op.

Bij ministeriële beschikking van 29 juli 1991 (Stcrt.1991, 147) is de
uitkeringsregeling bestrijding verontreiniging rijkswateren gewijzigd, in
dier voege dat einddata zijn gesteld voor de indiening van sanerings–
plannen, de aanbesteding van deze plannen en de betaling van uitke–
ringen. Vervolgens zijn de in beginsel voor een uitkering in aanmerking
komende plannen ingediend c.q. aangemeld. Bij ministeriële beschikking
van 18 maart 1992 (Stcrt.1992, 76) zijn de resterende voor een uitkering
in aanmerking komende projecten aangewezen. Gelet op het stadium
waarin de regeling zich thans bevindt, wordt een wijziging zoals voorge–
steld door de leden van de PvdA-fractie niet zinvol geacht. Dit wordt nog
eens onderstreept door het feit dat de aanmelding en aanwijzing van
projecten zonder problemen is verlopen. Tevens speelt hierbij mede een
rol dat geen nieuwe uitkeringsregelingen zullen worden opgesteld.
Aangezien tevens in eerstgenoemd besluit is bepaald dat uiterlijk tot en
met 31 december 1999 betalingen kunnen worden verricht, is hierbij
tevens een verschil te constateren met bedragen die in de nota «De
verontreinigingsheffing rijkswateren in de toekomst» zijn genoemd.

De uitgaven uit de heffingenopbrengst zijn beperkt tot de mogelijk–
heden die in artikel 23 van de Wet zijn genoemd en hierboven nader zijn
gespecificeerd en toegelicht. Andere artikel-onderdelen van de begroting
kunnen niet uit deze heffingenopbrengst worden gefinancierd. De
inkomsten uit de nieuwe heffingen kunnen worden besteed aan maatre–
gelen ter bestrijding van de verontreiniging. Voor de in dit wetsvoorstel
genoemde stoffen betreft dit vooral de kosten van waterbodemsanering
en de kosten van herstelmaatregelen (bijv. eutrofiëringsbestrijding).

De WVO-heffing kan niet worden beschouwd als een bestemmingsbe–
lasting. In de paragraaf «De relatie met de nota De verontreinigings–
heffing rijkswateren in de toekomst» is een nadere specificatie gegeven
van de uitgaven van de heffingenopbrengst en de diverse begrotingsarti–
kelen.

Inwerkingtreding van het wetsvoorstel en financiële conse–
quenties

De leden van de fractie van de VVD vroegen of inwerkingtreding van
dit wetsvoorstel per 1 -7-1992 niet onredelijk zou zijn voor de andere
waterkwaliteitsbeheerders. De leden van de SGP-fractie vroegen voorts
of deze datum op zich wel als reëel moet worden gezien. De leden van
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diverse fracties (PvdA, Groen Links en SGP) vroegen zich voorts af welke
financiële consequenties uitstel van de inwerkingtreding van dit
wetsvoorstel heeft cq heeft gehad. De leden van de PvdA-fractie vroegen
in dit verband of ter compensatie de heffing op de lozing van zuurstof–
bindende stoffen tijdelijk wordt verhoogd en waarom dit niet reeds per
1 januari 1992 geheel of gedeeltelijk is geschied ter compensatie van
tegenvallers op de nieuwe heffingen. Daarbij vroegen de leden van deze
fractie tevens welke uitgaven zullen worden verminderd indien de
inkomsten verder tegenvallen dan nu in de begroting 1992 is voorzien.
Tevens vroegen zij de regering de tarieven per 1-1-1993 tijdelijkte
verhogen om de opgelopen achterstand in te lopen. Zij vroegen ook naar
de gevolgen van deze verlate inwerkingtreding voor het saldo en evenals
de leden van de CDA-fractie vroegen zij om een overzicht van dit saldo.
Tenslotte meenden zij dat in de Nota van wijziging een misstelling
voorkomt.

Wij merken hierover het volgende op.

Met de leden van de genoemde fracties zijn wij van mening dat inwer–
kingtreding per 1 juli 1992 niet haalbaar is. De leden van meerdere
fracties hebben terecht aangegeven dat deze verlate inwerkingtreding
financiële consequenties heeft. Teneinde deze verder te beperken acht ik
zo spoedig mogelijke inwerkingtreding dringend gewenst. Afhankelijk van
de advisering door de Raad van State over de tariefstelling is inwerking–
treding in dit najaar haalbaar. De financiële consequenties betreffen een
inkomstenderving van het rijk in de orde van grootte van 10-20 miljoen
gulden in 1992. Deze situatie was voorzienbaar. Wij hebben een drietal
mogelijkheden overwogen ter compensatie van deze inkomstenderving:

- extra verhoging van het tarief voor zuurstofbindende stoffen in (een
deel van) 1992; dit voorstel is opgenomen in het concept-besluit ter
wijziging van het Uitvoeringsbesluit verontreiniging rijkswateren (tarieven
verontreinigingsheffing rijkswateren 1992} zoals dit in 1991 voor advies
aan de Raad van State is aangeboden; in het definitieve besluit is deze
mogelijkheid niet overgenomen omdat het advies van de Raad van State
ten aanzien van deze mogelijkheid negatief was. Belangrijk argument van
de Raad van State daarbij was dat in de Wet de vaststelling van de
tarieven in verband met de lozing van zuurstofbindende stoffen (artikel
19, zesde lid) uitdrukkelijk is gescheiden van die in verband met de
lozing van andere stoffen (artikel 19, zevende lid). Aangezien hiermee
zou worden afgeweken van de voorgenomen tarieven voor zuurstofbin–
dende stoffen, achtte de Raad van State dit een situatie dat de
bevoegdheid gegeven in artikel 19, zesde lid wordt gebruikt voor een
ander doel dan waarvoor deze is gegeven.

- vermindering van de uitgaven met 10-20 miljoen gulden in 1992;
aangezien het merendeel van de uitgaven vaste (verplichte) uitgaven
betreft (beheerskosten, Uitkeringsregeling) kan van deze mogelijkheid
slechts beperkt gebruik worden gemaakt;

- extra inzet van het saldo van de heffingenopbrengst; ook hiervan kan
slechts beperkt gebruik worden gemaakt in verband met budgettaire
afspraken over de inzet van dit saldo.

Alles afwegende is vooralsnog gekozen voor een inzet van het saldo en
wordt tijdens de begrotingsuitvoering in 1992 bezien in hoeverre
vertraging in de uitvoering en betaling van subsidie-projecten tot een
gedeeltelijke vermindering van uitgaven kan leiden. Aangezien de inkom–
stenderving voor 1992 naar verwachting kan worden opgelost, is geen
extra stijging van de heffing voor zuurstofbindende stoffen per 1993
voorzien. Een overzicht van het verloop van het saldo is bijgevoegd
(bijlage 1). Inderdaad komt in de Nota van wijziging een misstelling voor
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in artikel I, onderdeel D. In bijgevoegde Nota van wijziging is deze
misstelling gecorrigeerd. Tevens is, gelet op het bovenstaande, in bijge–
voegde Nota van wijziging bepaald dat het wetsvoorstel bij een in een
koninklijk besluit aan te geven datum in werking zal treden.

De gekozen systematiek

De leden van de fractie van Groen Links wensten de keuze voor variant
b nader toe te lichten.

Wij merken hierover op dat deze keuze reeds uitvoerig is beargumen–
teerd in het wetsvoorstel en in de memorie van antwoord. Nieuwe
argumenten zijn daaraan niet toe te voegen. Het argument dat bij de
keuze tevens het milieurendement een rol dient te spelen is op zich
terecht. Beide varianten hebben naar verwachting echter een verge–
lijkbaar, beperkt neveneffect op lozers van zware metalen en fosfor om
deze lozingen zoveel mogelijk terug te dringen. In variant b (met een
heffingvrije grens) lijkt een deel van de lozers, namelijk degenen die
onder de heffingvrije grens vallen, dit neveneffect te ontlopen.Bij derge–
lijke kleine bedrijven en huishoudens zijn echter geen mogelijkheden
aanwezig om de lozing van zware metalen en fosfor substantieel te
verminderen. Derhalve zou dit neveneffect, dat in beginsel wel tot deze
categorieën zou uitgaan in variant a (geen heffingvrije grens), niet tot
een hoger milieurendement leiden.

Heffingvrije grens en ontwikkeling samenstelling vervuiling

De leden van de VVD-fractie vroegen naar de werking van de heffing–
vrije grens. De leden van de PvdA-fractie vroegen om een actualisatie en
correctie van de heffingvrije grens die thans is gebaseerd op gegevens
uit 1984. De leden van de fractie van D66 vroegen naar het aantal
lozingen op rijkswateren dat onder de heffingvrije grens ligt. Tevens
vroegen zij op welke wijze een redelijke bijdrage in de kosten kan worden
gevraagd van degene die tussen de één en tweemaal de hoeveelheid
zware metalen respectievelijk fosfor loost zonder dat deze groep buiten–
sporig hoge kosten dient te maken.

Bij de voorgestelde heffing op zware metalen en fosfor, met de daarbij
te gebruiken heffingvrije grenzen en drempelwaarden, zijn de volgende
punten van doorslaggevende betekenis:

a. Bij zeer veel lozers van huishoudelijke aard bestaan, tussen
bepaalde grenzen, een zekere verhouding tussen de geloosde hoeveel–
heden zuurstofbindende stoffen, zware metalen en fosfor. Indien deze
verhouding voor alle lozers gelijk zou zijn, zou een aparte heffing op
zware metalen en fosfor in feite niet nodig zijn. Aangezien het aantal
lozingen van huishoudelijke aard relatief zeer groot is, en het veelal
lozingen van zeer geringe omvang betreffen (woningen, kleine bedrijven
met enkele medewerkers waar geen procesafvalwater wordt geloosd),
zou het apart belasten van deze categorie lozers voor de lozing van
zware metalen en fosfor op zeer grote bezwaren stuiten. Door de intro–
ductie van de heffingvrije grenzen, die zijn gebaseerd op de samen–
stelling van huishoudelijk afvalwater vanuit woningen, wordt aldus voor
de genoemde categorie lozers een aparte heffing voor zware metalen en
fosfor vermeden. Uiteraard gelden deze heffingvrije grenzen voor alle
categorieën lozers.

b. Voor de vaststelling van de omvang van de lozing van zuurstofbin–
dende stoffen wordt voor de kleine bedrijfsmatige lozers (kleiner dan
1000 i.e.) gebruik gemaakt van afvalwatercoëfficiënten. Grote lozers
dienen op grond van meting en bemonstering hun vervuilingswaarde vast
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te steilen. Aangezien een coëfficiëntentabel voor zware metalen en
fosfor niet voorhanden is, zou zonder de heffingvrije grenzen, zoals
onder a. genoemd, slechts op grond van meting en bemonstering de
geloosde hoeveelheden zware metalen en fosfor voor de kleine bedrijven
kunnen worden vastgesteld. Dit zou voor deze groep lozers leiden tot
onaanvaardbare perceptiekosten. Als aanvulling op de heffingvrije
grenzen is in dit kader ook een drempelwaarde in de heffingsregeling
opgenomen die voorkomt dat zeer kleine lozers hoge meet– en bemon–
steringskosten moeten maken.

Het is inderdaad zo dat de lozing van een hoeveelheid van één van de
zware metalen nog juist binnen de groepsgrens (de heffingvrije grens
van de betreffende metaalgroep) en beneden de drempelwaarde niet
wordt belast.

Voor de oppervlaktewateren in beheer van het rijk is de groep kleine
lozers (woningen en zeer kleine bedrijven) relatief geringer dan die bij de
overige waterkwaliteitsbeheerders. Dit betekent ook dat het aantal
lozingen van zware metalen en fosfor op de rijkswateren die apart zullen
worden belast groter zal zijn. De lozers die minder dan de voor een
stofgroep geldende drempelwaarde lozen betalen alleen voor de
geloosde zuurstofbindende stoffen.

De basis voor de heffingvrije grenzen in de voorgestelde heffingsre–
geling is vermeld in het in 1985 uitgebrachte STORA-rapport: «Het
inwonerequivalent getoetst». Aan fosfor werd per inwoner vanuit de
woning ca. 850 gram P per jaar geloosd. Het aandeel van fosfaat uit
wasmiddelen was vrij nauwkeurig bekend. Aangezien de wasmiddelen
inmiddels voor vrijwel 100% fosfaatvrij zijn, kan vrij nauwkeurig worden
berekend dat thans vanuit de woning door een inwoner gemiddeld ca.
500 gram fosfor per jaar wordt geloosd. Op grond van deze gegevens
vinden wij het niet opportuun dit kwantum door aanvullend kostbaar
onderzoek nauwkeuriger vast te stellen. Ook zijn er geen aanwijzingen
dat sinds 1985 de vastgestelde hoeveelheden zware metalen in huishou–
delijk afvalwater zijn gewijzigd. De gegevens in de tabel op blz. 12 van
de memorie van antwoord zijn voor wat betreft het huishoudelijk afval–
water gebaseerd op bovenvermeld STORA-rapport. Het in deze tabel
vermelde aandeel arseen + cadmium + kwik van 0,7 gram per inwoner
per jaar is onjuist weergegeven. Dit moet zijn 2,7 gram per inwoner per
jaar.

Arseen

De leden van de PvdA-fractie waren niet overtuigd van de groepsin–
deling van arseen bij kwik en cadmium. Tevens vroegen zij of het juist
was dat andere waterkwaliteitsbeheerders slechts kwik en cadmium in de
zwaarste categorie belasten.

Wij merken hierover het volgende op.

De aanname van de leden van de PvdA-fractie dat voor de indeling van
de zware metalen in twee groepen de hoeveelheid waarin deze metalen
voorkomen in huishoudelijk afvalwater de belangrijkste argumentatie is
geweest achten wij onjuist. Dit uitgangspunt is ook niet terug te vinden
in de memorie van antwoord. De tweedeling in metaalgroepen is
gemaakt op grond van hun milieubezwaarlijkheid. Kwik en cadmium
behoren van oudsher tot de zwarte-lijststoffen, die door het merendeel
van de waterbeheerders als een aparte groep metalen in de heffing zijn
betrokken. Aangezien arseen ook een zwarte-lijststof (EG) is ligt het in
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lijn deze stof als derde element aan deze groep toe te voegen. In de
memorie van antwoord is betoogd dat het hanteren van een verschil–
lende heffingvrije grens voor de twee groepen metalen voortvloeit uit de
verschillende hoeveelheden waarin deze metaalgroepen voorkomen in
huishoudelijk afvalwater. Aangezien de hoeveelheid
kwik + cadmium-l-arseen in huishoudelijk afvalwater aanmerkelijk kleiner
is dan de hoeveelheid koper + lood + chroom + zink + nikkel, zijn ook de
heffingvrije grenzen verschillend.

Lozingen fosfor en zware metalen

De leden van de PvdA– en de VVD-fractie vroegen om beter leesbare
en nauwkeuriger gegevens over de hoeveelheden zware metalen en
fosfor die in 1995 en in 2000 worden geloosd. Voorts vroegen de leden
van deze fracties nadere informatie over de lozingshoeveelheden en het
deel hiervan dat wordt belast, de prognose hiervan voor de toekomst en
het aantal bedrijven dat onder de nieuwe heffingen zal vallen. Tevens
vroegen deze leden in hoeverre inzicht bestaat in de vermindering van de
heffing in de komende jaren door AMvB's. Deze leden vroegen tevens
hoe een meer rechtvaardige lastenverdeling kan worden bereikt als niet
alle consequenties, voortkomend uit dit wetsvoorstel, en de feitelijke
lastenverdeling over de lozers bekend is. Ook vroegen deze leden of de
afname van de gehaltes aan zware metalen werd veroorzaakt door de
vervanging van loden waterleidingen in plaats van koperen waterlei–
dingen.

Wij merken hierover het volgende op.

Voor wat betreft de lozingshoeveelheden zij opgemerkt dat hier een
aantal onzekerheden spelen, die het niet mogelijk maken de exacte
hoeveeiheden te bepalen. In de eerste plaats betreft het ramingen van de
lozingen in een toekomstig jaar, hetgeen betekent dat alleen een orde
van grootte kan worden geschat op basis van soms een beperkte
hoeveelheid gegevens. In de tweede plaats is nog niet geheel duidelijk
welke effecten de heffingvrije grens en de drempel hebben op de totale
vervuilingswaarde. Met name voor de industriële lozers zal dit per bedrijf
moeten worden bezien. Voor rioolwaterzuiveringsinstallaties kan worden
geschat dat de heffingvrije grens een vermindering van de heffing van
circa 5 miljoen gulden zal bedragen. Overigens is dit effect van de
heffingvrije grens ten onrechte niet geheel in de berekeningen van tabel
2 van de memorie van antwoord meegenomen. De leden van de fractie
van de PvdA konstateren dan ook terecht dat de opbrengsten van tabel 2
niet sporen met de eerder gepresenteerde tabellen in de nota.

Inmiddels is ten behoeve van de in te stellen heffingen nader
onderzoek uitgevoerd eind '91 - begin '92 op grond waarvan een
enigszins bijgestelde prognose van de opbrengsten van de heffingen is
opgesteld. De totaal geraamde opbrengst ligt iets lager dan de raming in
de memorie van antwoord en bedraagt circa 21 miljoen gulden. Circa
1/3 hiervan komt voor rekening van fosfor en 2/3 van zware metalen. De
lasten voor de industrie zijn nagenoeg dezelfde als in de memorie van
antwoord circa 11 miljoen gulden; die voor de rioolwaterzuiveringsinstal–
laties liggen (door de heffingsvrije grens) lager en bedragen naar
schatting circa 10 miljoen gulden. Ten aanzien van de vraag van de leden
van de VVD-fractie met betrekking tot het aantal lozers zij opgemerkt dat
het gaat om circa 100 rioolwaterzuiveringsinstallaties en naar
verwachting ook om circa 100 bedrijven. Voor wat betreft een prognose
voor de opbrengst in de toekomst bij gelijkblijvend tarief moet worden
opgemerkt dat de eerder genoemde onzekerheden een nog grotere rol
gaan spelen. Een dergelijke prognose is zeker als het gaat om de langere

Tweede Kamer, vergaderjaar 1991-1992, 22 194, nr. 9



termijn daarom moeilijk te geven. Wel kan met enige voorzichtigheid
worden berekend dat de defosfatering op rioolwaterzuiveringsinstallaties
vanaf 1995 kan betekenen dat de heffingen opbrengsten van deze
categorie met ca. 1/3 zullen afnemen. Doordat met name de grote
industriële saneringen reeds voor een belangrijk deel zijn afgerond zal de
reductie bij de industrie vermoedelijk hier enigszins bij achterblijven. Een
complicerende factor in het geheel is nog de positie van de fosfaatkunst–
mestindustrie en de opbrengsten waarmee vanuit deze bedrijfstak moet
worden gerekend.

De lozingshoeveelheden voor de diverse stoffen (in tonnen) zijn als
volgt geschat (tabel 2):

1995 1996

rioolwaterzuiveringsinstallaties
- kwik, cadmium, arseen
- overige zware metalen
- fosfor

fosfaatkunstmestindustrie
- kwik, cadmium, arseen
- overige zware metalen
- fosfor

overige industrie
- kwik, cadmium, arseen
- overige zware metalen
- fosfor

2
125

1500

3,3
24

5800

2,0
125

1500

1,5
100

1500

0,5
5

1000

1,5
100

1400

Zoals de leden van de WD-fractie terecht opmerken zal het
lood-gehalte in huishoudelijk afvalwater in de komende jaren verder
dalen door de vervanging van deze waterleidingen door leidingen van
andere materialen. Tevens zal het koper-gehalte van huishoudelijk afval–
water in de komende jaren dalen omdat door centrale deelontharding
van drinkwater het drinkwater minder agressief zal zijn en daardoor
minder koper zal uitlogen uit koperen waterleidingen.

Mogelijk rondpompen van geld

De leden van de PvdA-fractie vroegen om een nadere onderbouwing
van de stelling dat de feitelijke beheerskosten die zijn te relateren aan de
lozingen van zware metalen en fosfor, hoger zijn dan de opbrengsten van
de specifieke heffingen op deze groepen van stoffen.

Wij merken hierover het volgende op.

De opbrengsten van de specifieke heffingen voor zware metalen en
fosfor worden thans geraamd op circa 21 miljoen gulden per jaar. De
feitelijke kosten om de gevolgen van de lozingen van deze stoffen te
verminderen cq. weg te nemen zijn hoger. Wij wijzen u in dit verband op
de kosten van herstelmaatregelen (zie tabel 1: 11-16 miljoen gulden per
jaar) en de kosten van waterbodemsanering (110 miljoen gulden voor
deze kabinetsperiode).

Tariefsdifferentiatie

De leden van de PvdA-fractie hielden vast aan hun bezwaren tegen de
mogelijkheid van tanefsdifferentiatie voor bepaalde aangewezen
wateren. Zij konden slechts instemmen met een specifieke regeling voor
de zoute wateren met een horizonbepaling.
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Wij merken hierover het volgende op.

Met de leden van de PvdA-fractie zijn wij van mening dat tariefsdiffe–
rentiatie slechts een beperkte toepassing kent met een afbouw in de loop
der jaren.

Inmiddels is vastgesteld dat de huidige tariefsdifferentiatie tussen de
zoute wateren en de overige wateren geleidelijk wordt afgebouwd door
een grotere stijging van het tarief voor de zoute wateren ten opzichte van
dat voor de overige wateren. Dit leidt ertoe dat met ingang van 1-1-1994
één tarief zal gelden voor de lozing van zuurstofbindende stoffen. Het
onderhavige wetsvoorstel is naar analogie van de huidige Wet opgesteld.
Dit verklaart het feit dat ook in dit wetsvoorstei sprake is van de
mogelijkheid van tariefsdifferentiatie. Bij eerdere inwerkingtreding van dit
wetsvoorstel had toepassing van deze mogelijkheid kunnen worden
overwogen teneinde de analogie in de hoogte van de heffing door te
kunnen trekken. Thans is evenwel slechts sprake van een zeer beperkte
periode dat voor de in dit wetsvoorstel genoemde stoffen sprake zou
kunnen zijn van tariefsdifferentiatie, om de analogie van de afbouw van
de differentiatie bij het tarief voor zuurstofbindende stoffen te blijven
volgen. Wij achten dit in de huidige situatie een te ingewikkelde en
overbodige mogelijkheid om voor een dergelijke korte periode het tarief
voor de lozing van zware metalen en fosfor te differentiëren tussen de
zoute wateren en de overige wateren. Aangezien wij ook niet voorzien
dat in de toekomst een andere differentiatie tussen bepaalde wateren
wenselijk zou worden geacht, kan deze bepaling zonder bezwaar in het
wetsvoorstel worden gemist. In bijgevoegde Nota van wijziging is
derhalve het artikel 19a dienovereenkomstig aangepast en aangevuld
met de door de leden van de PvdA-fractie gevraagde specificatie en
horizonbepaling.

Convenanten met de fosfaatkunstmestindustrie

De leden van de CDA– en PvdA-fractie vroegen op welke manier het
tarief (voor deze bedrijfstak) wordt verminderd cq op nihil wordt gesteld.
Bovendien vroegen de leden van deze fractie of nog meer bedrijven
hiervoor in aanmerking zouden komen. Tevens vroegen zij naar de
inkomstenderving van deze bepaling. De leden van de fractie van D66
vroegen of deze bepaling voldoende ruimte biedt aan de beide bedrijven
om de gesloten convenanten na te komen. De leden van de FVdA-fractie
vroegen verder om een nader cq volledig antwoord op de door hen in het
voorlopig verslag gestelde vragen. Tevens verzochten zij om een reactie
op een tweetal mogelijkheden om de Wet te wijzigen aangezien zij zich
niet konden verenigen met het nieuwe bij Nota van wijziging voorge–
stelde artikel 19a,vierde lid, hetwelk een te grote delegatie aan de
minister inhoudt. Deze mogelijkheden betroffen;

- bij Wet te bepalen dat een in de Wet te noemen verlaagd tarief geldt
indien een bepaalde in de Wet te noemen lozingsgrens wordt
overschreden bij lozingen die overigens aan in de Wet genoemde criteria
voldoen;

- (aanvullend op bovengenoemde mogelijkheid) toestaan dat de
heffing wordt gebaseerd op lozingsnivo's die ingevolge saneringsplannen
of vergunningseisen in de toekomst zullen worden bereikt met verre–
kening achteraf indien die saneringsplannen achteraf niet blijken te zijn
gerealiseerd.

Wij merken hierover het volgende op.
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De mogelijkheid die in de betreffende bepaling is gecreëerd is louter
bedoeld om tegemoet te komen aan de financiële problemen van de
fosfaatkunstmestindustrie. Primair wordt de nadruk gelegd op het
saneren van de afvalwaterlozingen van deze bedrijfstak, zoals dit onder
meer in convenanten is vastgelegd. De mogelijkheid van verlaging cq op
nihil stellen van het tarief heeft als voordeel dat maximale druk op beide
bedrijven wordt gezet om alle beschikbare financiële middelen in te
zetten voor het saneren van de lozingen door deze bedrijven. Anderzijds
kan met deze mogelijkheid worden voorkomen dat als gevolg van dit
wetsvoorstel beide bedrijven deze convenantsafspraken niet kunnen
nakomen. In de memorie van antwoord is geen rekening gehouden met
heffingeninkomsten van deze bedrijven als gevolg van dit wetsvoorstel.
Volledige toepassing van de heffing zou leiden tot aanslagen die in de
komende jaren variëren als gevolg van de te treffen saneringsmaatre–
gelen, tussen 5-10 miljoen gulden per bedrijf per jaar.

Zoals in de Memorie van Antwoord is aangegeven bestaan er, zoals de
leden van de PvdA-fractie terecht constateren, een beperkt aantal
mogelijkheden om de financiële problematiek die de heffing op zware
metalen en fosfor bij met name de fosfaatkunstmestindustrie veroor–
zaakt, op te lossen te weten:

- toepassen van de hardheidsclausule (artikel 63 Algemene Wet
inzake Rijksfinanciën, AWR);

- kwijtschelding van de heffing (artikel 26 Invorderingswet, 1990);
- wettelijke verankering in de WVO zelf.

Mogelijkheid 1 ziet op onbillijkheden van overwegende aard die zich bij
de toepassing van de belastingwet (in casu de WVO) mochten voordoen
en bij de totstandkoming van die wet niet zijn voorzien, dan wel of
nauwelijks in wettelijke bepalingen zijn te vatten. Wij hebben niet voor
deze mogelijkheid gekozen omdat aan de criteria als bedoeld in artikel
63 AWR niet wordt voldaan en zulks alsdan zou leiden tot oneigenlijke
toepassing.

Mogelijkheid 2 biedt geen soelaas omdat de toepassing wordt
geregeerd door de uitvoeringsregeling van de Minister van Financiën die
als eis stelt, dat ingeval kwijtschelding in de zakelijke sfeer wordt
overwogen zulks slechts mogelijk is in het kader van een akkoord, tussen
de ondernemer en «alle» schuldeisers, tot gedeeltelijke betaling van de
schulden.

Uit het vorenstaande volgt, dat slechts mogelijkheid 3 als een reële
optie kan worden aangemerkt. Door in de Wet zelve op te nemen, dat
slechts ingeval betaling van de verschuldigde heffing zou leiden tot het
niet meer in staat zijn de (in deze gevallen bij convenant afgesproken)
noodzakelijke saneringen te plegen, het verschuldigde bedrag kan
worden verminderd dan wel op nihil kan worden gesteld, wordt bereikt
dat de betreffende bedrijven zich maximale inspanningen zullen
getroosten om hun lozingen te beperken. Vermeend wordt, dat hiermede
recht wordt gedaan aan de financiële problematiek van beide bedrijven.

Ten aanzien van de alternatieve voorstellen van de leden van de
PvdA-fractie merken wij het volgende op. De eerste mogelijkheid
(verdere vastlegging in de WVO) heeft als bezwaar dat hiermee indivi–
duele gevallen in de Wet moeten worden geregeld. Voor de vastlegging
van lozingsnivo's zijn voorschriften gesteld in het kader van vigerende
WVO-vergunningen en in dit specifieke geval ook in convenanten. Wij
achten deze situatie meer in overeenstemming met de systematiek van
de WVO. Tevens heeft de geopperde mogelijkheid als bezwaar dat deze
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sterke gelijkenis vertoont met het zogenaamde degressieve tarief,
hetgeen in het oorspronkelijke wetsvoorstel is opgenomen maar naar
aanleiding van vele opmerkingen van de leden van diverse fracties bij
Nota van wijziging is vervangen door het huidige artikel 19a, vierde lid.
Belangrijkste overweging daarbij was dat een dergelijk systeem niet
strookte met het beginsel «de vervuiler betaalt», hetgeen naar onze
mening ook opgaat ten aanzien van de door de leden van de PvdA-fractie
geopperde mogelijkheid. Tot slot wordt opgemerkt dat aangezien door
beide bedrijven nog onderzoek wordt uitgevoerd naar saneringsmogelijk–
heden, nog geen exacte lozingsnivo's zijn aan te geven voor de komende
jaren. Vastlegging van dergelijke nivo's in de WVO, zoals voorgesteld,
zou dan forse risicos kunnen inhouden voor beide bedrijven bij het niet
cq niet geheel realiseren van de alsdan in de Wet vastgelegde
lozingsnivo's.

De tweede mogelijkheid (verrekening achteraf) lijkt sterk op één van de
voorstellen van de Commissie. De Commissie stelt echter voor deze
mogelijkheid voor een aantal jaren te introduceren, namelijk die periode
dat bedrijven saneringsmaatregelen treffen en met deze regeling daarin
worden gestimuleerd. Hierbij kan worden gedacht aan de periode van
sanering die in het kader van de Rijn– en Noordzeeministersconferenties
is afgesproken (tot 1995). Het nadeel van deze mogelijkheid voor de
fosfaatkunstmestindustrie is juist deze beperking. De situatie kan zich
voordoen, in de gesloten convenanten tot 2000 is van een dergelijke
periode uitgegaan, dat beide bedrijven gelet op hun specifieke bedrijfs–
economische omstandigheden ook na 1995 behoefte hebben aan
verlaging van het tarief teneinde de investeringen in saneringsmaatre–
gelen in de voorafgaande jaren te kunnen afschrijven.

Wij vinden derhalve dat beide geopperde mogelijkheden niet tot een
betere en meer op de situatie van deze twee bedrijven toegesneden
oplossing leidt dan het huidige artikel 19a, vierde lid.

Ten aanzien van de verdere uitwerking van deze bepaling merken wij
het volgende op. Allereerst wordt opgemerkt, dat het belang van dit
wetsvoorstel met zich brengt dat daarvoor een zo breed mogelijke steun
bestaat. Voor wat betreft het verlaagde tariefnivo wordt opgemerkt dat
zulks sterk afhankelijk is van de grootte van de bedrijfsresultaten van de
betreffende bedrijven. Immers indien het bedrijfsresultaat dermate
gunstig is dat zonder bezwaar de (overeengekomen) saneringsver–
plichting kan worden gehaald en de verschuldigde heffing kan worden
voldaan dan zal aan verlaging van het tarief geen behoefte bestaan. Wel
moet worden bedacht, dat het ook mogelijk is dat het verschuldigde
bedrag op nihil moet worden gesteld teneinde de noodzakelijke
saneringsinspanning niet in gevaar te brengen. Dit zal van jaar tot jaar
moeten worden bezien.

Dit is dan ook de reden dat in het betreffende wetsartikel aan de
Minister van Verkeer en Waterstaat de bevoegdheid en opdracht is
gegeven deze tarieven in een voorkomend geval te verminderen dan wel
op nihil te stellen. Hierover kan de Tweede Kamer der Staten-Generaal
jaarlijks worden geïnformeerd.

Tariefstelling en effecten

De leden van de PvdA– en de Groen Links-fractie vroegen om een
kwalitatieve inschatting van het gedragseffect van dit wetsvoorstel op de
saneringsinspanning van de lozers. Zij vroegen tevens om een meer
evenwichtige tariefstelling gebaseerd op de verwijderingskosten, de
milieuschadelijkheid en de beheerskosten.
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De leden van de VVD fractie vroegen naar de lastenverschillen in de
verontreinigingsheffingen die de regering nog aanvaardbaar acht. De
leden van de CDA-fractie vroegen zich af of overleg tussen de regering
en de Unie van Waterschappen niet tot een betere afstemming van de
rijkstarieven en tarieven van andere waterkwaliteitsbeheerders zou
kunnen leiden. De leden van de WD-fractie vroegen zich tevens af welke
(sanctie)mogelijkheden de minister heeft om op te treden als waterkwali–
teitbeheerders als gevolg van de toenemende kosten door dit
wetsvoorstel, maatregelen gaan temporiseren.

Wij merken hierover het volgende op.

Vooropgesteld moet worden dat de heffing op zware metalen en fosfor
in beginsel een bestemmingsheffing is. Deze heffing is, naast die van
zuurstofbindende stoffen, bedoeld om het waterkwaliteitsbeheer van de
rijkswateren te financieren. De voorgestelde heffing op zware metalen en
fosfor is dus zeer nadrukkelijk geen regulerende heffing. Daarvoor is het
verschil van vermijdingskosten en heffingtarief te groot. De regulering
van de emissies van milieubezwaarlijke stoffen vindt momenteel primair
plaats via het WVO-vergunningeninstrument. De reductie van de
emissies zal in de praktijk worden gestimuleerd indien voor de betref–
fende stoffen een heffing verschuldigd is. In deze zin kan worden
gesproken van een regulerend neveneffect.

De lozing van de zware metalen cadmium, kwik en arseen worden een
factor 10 zwaarder belast dan de overige zware metalen. De verschil–
lende mate van belasting vindt zijn oorzaak in de verschillende mate van
milieubezwaarlijkheid. De factor 10 verschil kan niet numeriek worden
beargumenteerd vanuit de nagestreefde waterkwaliteitsdoelstellingen
voor oppervlaktewateren, doch is ingegeven door het huidige
WVO-heffingensysteem van provincies en waterschappen, zoals dit sinds
de jaren 70 bestaat. De regering heeft gemeend qua systematiek hierop
te moeten aansluiten. De geconstateerde verschillen in de verhouding
van de hoogte van de heffing en de kosten van sanering zijn juist.
Bedacht moet echter worden dat het hier gaat om een bestemmings–
heffing, d.w.z. dat de lozers van de verschillende milieubezwaarlijke
stoffen het geld bijeen moeten brengen ter dekking van de kosten van
het waterkwaliteitsbeheer van de rijkswateren. Niet is getracht een
regulerende heffing te introduceren die erop gericht is te bewerkstelligen
dat de betreffende lozingen zoveel mogelijk worden geëlimineerd. In dat
geval zou de hoogte van de heffing ongeveer gelijk moeten zijn met de
saneringskosten. Dit is voor geen van de zware metaalgroepen en fosfor
het geval. Van gedragseffecten op de saneringsinspanningen ten gevolge
van de nieuwe heffingen moet niet te veel worden verwacht. Het vergun–
ningeninstrument is primair het middel om saneringen af te dwingen.
Van de heffing mag alleen een regulerend neveneffect worden verwacht.
Voor de zuurstofbindende stoffen komt de hoogte van de heffing het
dichtst in de buurt van de saneringskosten. Hoewel de rijksheffing op
zuurstofbindende stoffen aanvankelijk laag was (1971; f2 per inwonere–
quivalent) is de hoogte van deze heffing aanmerkelijk gestegen tot het
huidige nivo van circa f 40 per inwonerequivalent. Dit had echter als
oorzaak dat tot heden de opbrengst van deze heffing werd gebruikt om
de saneringsmaatregelen (bouw van rioolwaterzuiveringsinstallaties) voor
een groot deel te subsidiëren door middel van een uitkeringsregeling. Of
met betrekking tot de voorgestelde heffingen op zware metalen en fosfor
een overgangsregeling in het leven zal worden geroepen conform het
advies van de Commissie, zal tezamen met de overige voorstellen van de
Commissie nader worden overwogen.
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In 1992 varieert het bedrag van de verontreinigingsheffing tussen
f 42,50 (zoete rijkswateren) en f 120 (waterschap Het Vrije van Sluis) per
inwonerequivalent. Deze variatie is het gevolg van de keuze het water–
kwaliteitsbeheer zoveel mogelijk te decentraliseren. Een betere
afstemming door overleg, is niet mogelijk. Wij hebben dan ook geen
oordeel over deze differentiatie in heffingbedragen. Wij hebben geen
(sanctie)mogelijkheden om op te treden tegen waterkwaliteitsbeheerders
die als gevolg van dit wetsvoorstel maatregelen temporiseren. Wij
hebben overigens ook geen redenen om te veronderstellen dat water–
kwaliteitsbeheerders hiertoe zouden overwegen over te gaan. Dit zou
louter kunnen gelden voor de lozing van fosfor met het effluent van
communale zuiveringsinstallaties. Aan het beperken van deze emissies
zijn echter eisen gesteld in de AMvB houdende regelen met betrekking
tot grenswaarden voor fosfaat in door rioolwaterzuiveringsinstallaties te
lozen afvalwater (Stb.1990, 301), zodat van eventueel temporiseren
geen sprake kan zijn. Voor de overige stoffen die in dit wetsvoorstel
worden genoemd, worden geen saneringsmaatregelen voorzien door de
waterkwaliteitsbeheerders.

Handhaving

De leden van de VVD-fractie vroegen naar de organisatie van de
handhaving van dit wetsvoorstel en naar de kosten van de handhaving.

Wij merken hierover het volgende op.

Bij de toepassing van dit wetsvoorstel dienen lozers van zware metalen
en fosfor te worden aangeslagen naar rato van de omvang van de lozing
van deze stoffen. Aangezien deze gegevens zijn vastgelegd in
WVO-vergunningsvoorschriften vindt regelmatige controle plaats van
deze lozingen door monstername en analyse. Deze gegevens kunnen
tevens van belang zijn om in het kader van de heffingaanslag de omvang
van de lozing aan te geven. Derhalve is in het kader van dit wetsvoorstel
geen sprake van een nieuwe handhavingsorganisatie en extra kosten ten
behoeve van de handhaving.

Internationaal heffingenbeleid

De leden van de WD-fractie vroegen om een overzicht van het heffin–
genbeleid op de onderdelen van het onderhavige wetsvoorstel in andere
landen en de EG mede om te kunnen vaststellen of dit wetsvoorstel
concurrentievervalsende elementen bevat.

Wij merken hierover het volgende op.

Niet in alle ons omringende landen is reeds langjarige ervaring
opgedaan met een heffingsysteem zoals in ons land. Wel is doorgaans
sprake van bijdrageregelingen voor de kosten van openbare zuiveringsin–
richtingen, voorzover lozing door bedrijven op de riolering plaatsvindt. In
het algemeen geldt dat de opzet van heffingsystemen in de verschillende
landen van elkaar verschillen en ondermeer samenhangen met de wijze
waarop het waterbeheer is georganiseerd. In het overleg in het kader van
het Rijnaktieprogramma vormt de verontreinigingsheffing en de
mogelijkheden gezamenlijk tot aanbevelingen voor de opzet te komen,
één van de onderwerpen van overleg. Van de Rijnoeverstaten kennen op
dit moment Zwitserland en Luxemburg geen aparte heffing voor lozing
rechtstreeks op oppervlaktewater. Duitsland en Frankrijk hebben evenals
Nederland gedurende meerdere jaren ervaring met een verontreinigings–
heffing voor bedrijven die rechtstreeks op oppervlaktewater lozen. Ten
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aanzien van de zware metalen en fosfaat geldt dat lozingen van deze
stoffen in Duitsland reeds langere tijd aan de heffing zijn onderworpen.
In Frankrijk geldt ditzelfde voor fosfaat, terwijl met ingang van dit jaar
eveneens de zware metalen in de heffing worden meegenomen. Voor het
Verenigd Koninkrijk en België geldt dat pas zeer recent tot het instellen
van een verontreinigingsheffing is overgegaan. Vanuit de Europese
Commissie zijn geen initiatieven genomen om tot afspraken over
regelingen voor alle lidstaten te komen. Gelet op de situatie in de direct
omliggende landen, de beperkte hoogte van de in dit wetsvoorstel
voorgestelde heffing en de bepaling ten aanzien van de fosfaatkunst–
mestindustrie, wordt geen concurrentievervalsende invloed van dit
wetsvoorstel verwacht.

Uitvoeringsbesluit Rijkswateren

De leden van de fractie van Groen Links vroegen wanneer het gewij–
zigde Uitvoeringsbesluit gereed zou zijn en of de Kamer hierover kan
beschikken ten tijde van de parlementaire behandeling van het
wetsvoorstel.

Wij merken hierover op dat hierbij wellicht sprake is van een misver–
stand aangezien het genoemde besluit ter inzage is gelegd (zie memorie
van antwoord). Wij mogen hiernaar verwijzen.
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BIJLAGE I Rijksheffing WVO: Rijksheffing, inkomsten en saldi sinds 1971

jaar

1971
1972
1973
1974
1975
1976
1977
1978
1979
1980
1981
1982
1983
1984
1985
1986
1987
1988
1989
1990

tarief in gld
zoet zout

2,00
5,00
7,00

11,00
13,00
15,00
17,00
20,00
21,75
23,50
24,50
25,50
26,50
27,50
28,50
29,50
30,50
31,50
32,50
33,50

_
-

2,00
5,00
7,00
9,00

11,00
14,00
15,75
17,50
18,50
19,50
20,50
21,50
22,50
23,50
24,50
25,50
26,50
27,50

heffingen/uitkeringenVsaldi
(bedragen in miljoenen guldens)

17,5
42,4
65,0
89,7
99,3

105,9
126,1
153,2
162,8
173,3
160,0
136,3
119,3
113,5
112,7
134,0
131,1
123,2
104,3
93,0

0,9
0,0

23,4
27,2
58,0
54,1
51,7
68,1

104,3
87,7

135,0
166,2
150,1
167,4
188,3
212,7
146,4
169,5
134,8
131,4

16,6
59,0

100,6
163,1
204,4
256,2
330,6
415,7
474,2
559,8
584,8
554,9
524,1
470,2
394,7
316,0
300.7
254,4
223,9
185,5

2 262,7 2077,2
1 In 1988 inclusief f42,2 mln beheerskosten
In 1989 inclusief f43,4 mln beheerskosten
In 1990 inclusief f48,0 mln beheerskosten

Behoort bij koninklijk besluit van 31 december 1991, Stb. 1992, 16

De Minister van Verkeer en Waterstaat a.i.,
R. F. M. Lubbers
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Verloop inkomsten en uitgaven verontreinigingsheffing rijkswateren

jaar

1971t/m
1990
1991
1992

Koninklijk besluit
1990, Stb. 1990,

inkomsten

2 270,6
106,6

n.a.

21 december
661

uitgaven
(in mln. gld.)

2 086,8
136,2
n.a.t

realisatie t/m
en begroting

inkomsten

2262,7'
106,6
108.13

1990, raming 1991
1992

uitgaven
(in mln. gld.)

2077,2'
136,2!

143,4!

saldo per
31-12

185,5
155,9
1 20,6"

' zie Bijlage 1.
2 zie Bijlage 2.
3 Bijlage 3A.
4 In verband met de mogelijke invoering van een heffing op zware metalen respectievelijk
fosfaat in de loop van 1992, kan dit bedrag wijziging ondergaan.

Behoort bij koninklijk besluit van 31 december 1991, Stb. 1992, 16

De Minister van Verkeer en Waterstaat a.L,
R. F. M. Lubbers
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